
دو سال پيش وقتي سر و كله كرونا در دنياي ما پيدا و 
اين ويروس به يك پاندمي در سطح دنيا تبديل شد، 
برخي كش�ورها همچون امريكا توانستند نخستين 
واكس�ن ها را براي مقابله با اين بيماري بس�ازند، اما 
اين واكس�ن و تكنولوژي را در اختيار ديگر كشورها 
قرار ندادن�د. رفته رفته واكس�ن كرونا ب�ه يك بازار 
بزرگ اقتصادي و ابزاري سياسي بدل شد. كشورهاي 
ثروتمن�د و قدرتمند اروپاي�ي و امريكا چن�د برابر 
نيازشان واكسن داش�تند و كشورهاي ديگر به هيچ 
واكسني دسترسي نداشتند. كش�ور ما هم با وجود 
آنكه از همان ابتدا از طريق كوواكس تلاش كرد واكسن 
تهيه كند، با بدعهدي سازندگان واكسن مواجه شد و 
در نهايت به ما واكسن ندادند. بايد خودمان دست به 
كار مي شديم و در مقابله با اين آپارتايد واكسني، به 
توليد ملي روي مي آورديم. حالا در دو سالگي كرونا 
ايران شش واكسن دارد و توانسته ايم در پلتفرم هاي 
گوناگون واكسن توليد كنيم. بسياري از كشورهاي 
ديگر هم توانس�ته اند به دانش توليد واكس�ن كرونا 
دس�ت يابند، اما آپارتايد و سياسي كاري هاي غرب 
تمامي ندارد و اين بار با انحصاري كردن تزريق واكسني 
خاص براي صدور مجوز ورود به كشورشان مي كوشند 
تا هم ب�ازار فروش واكس�ن هاي خودش�ان را حفظ 
كنند و ه�م سياسي كاري هايش�ان را ادام�ه دهند. 
اين در حالي اس�ت كه طبق تأكيد سازمان بهداشت 
جهاني رگولاتوري هر كش�ور مرجع تأييد واكس�ن 
براي آن كش�ور اس�ت. آنچه در پي مي آيد، حاصل 
گفت وگوي »ج�وان« با دكتر حس�ن ابوالقاس�مي، 
رئيس دانشگاه علوم پزش�كی بقيه الله درباره كرونا 
و واكس�ن توليدي اي�ن دانش�گاه يعني نوراس�ت. 

آقاي دكتر ابوالقاسمي! چطور شد دانشگاه 
بقيه الله وارد كار واكسن سازي شد، در حالي 
كه پيش از اين شما در زمينه  واكسن سازي 

فعاليتي نداشتيد؟
در كنار افراد و اعضاي هيئت علمي ك��ه كار درمان را 
انجام مي دهند، در دانش��گاه گروهي از پژوهش��گران 
حضور دارند كه وظيفه ذاتي ش��ان تحقيقات اس��ت؛ 
اين اف��راد عمدتاً در حوزه علوم پايه پزش��كي فعاليت 
دارند و متخصصاني از ويروس شناسي، بيوتكنولوژي و 
متخصصاني كه مهارت كارآزمايي هاي باليني را دارند. 
ايشان از اس��فند ماه 98 تصميم گرفتند كه وارد كار 

ساخت واكسن شوند. 
درست است كه ما زيرساخت هاي ساخت واكسن را در 
دانشگاه نداشتيم، اما اين دانش و اين علاقه وجود داشت و 
منجر به اين شد كه واكسن نورا را تهيه كنند و اين واكسن 
به ثمر رسيد. اوايل سال 99 واكسن نورا فاز حيواني را به 
صورت كاملاً استاندارد و حتي سختگيرانه تر از استاندارد 
طي كرد. سپس فاز يك انساني طي و واكسن روي 70نفر 
آزمايش ش��د. پ��س از آن در فاز دوم آزمايش انس��اني، 
واكسن روي 300 نفر آزمايش شد و در فاز سوم 10هزار 
و 300 نفر از اين واكسن استفاده كردند. با پيگيري هاي 
روزانه ميزان سلامت و ايمني واكسن مورد بررسي قرار 
گرفت و سرافراز بوديم، چون واكسن عارضه اي نداشت. 
همچنين از نظر تحريك سيستم ايمني بدن براي ساخت 
آنتي بادي و ايمني س��لولي، نورا موفق از آب درآمد. اين 
اطلاع��ات در اختيار وزارت بهداش��ت ق��رار مي گيرد و 
اميدواريم با اين اطلاعات زمينه براي قرار گرفتن نورا در 

سبد واكسيناسيون كشوري فراهم شود. 
در حال حاض�ر انواع مختلفي از واكس�ن 
وجود دارد. واكس�ن هايي مث�ل فايزر كه 
MRNA هستند و واكس�ن هايي مثل نورا 
كه پروتئيني هس�تند. چرا ش�ما واكسن 

پروتئيني را انتخاب كرديد؟
اين يك پيش بيني خيلي خوبي بود كه كارشناس��ان ما 
داشتند و در زماني كه اصلًا واكسن هاي پروتئيني مطرح 
نبود، اين مدل واكسن را انتخاب كردند. آن زمان همه به 
سمت واكسن هايي كه امريكايي ها ساخته بودند، اقبال 
كرده بودند و آن واكس��ن MRNA بود و تصور مي ش��د 
واكسن MRNA و بعد از آن واكسن توليد شده از ويروس 
كشته شده بهترين واكسن اس��ت. در حالي كه واكسن 
MRNA سابقه نداشت و اولين بار در بحران كرونا امتحان 
شد. واكسن هاي كشته شده هم در چين و سپس در ايران 
از سوي شركت بركت ساخته شد، اما پيش بيني ما اين 
بود كه يك روزي مي رس��د كه بهترين واكسن، واكسن 

پروتئيني باشد. 
مزيت واكس�ن پروتئيني نسبت به ديگر 

واكسن ها چيست؟
واكس��ن هاي پروتئيني اولاً س��ابقه خيلي خوبي دارند. 
واكسن هپاتيت B كه مردم ما سه دهه است از آن استفاده 
مي كنند و واكسن بسيار خوب، امن و بدون عارضه اي است 
با همين تكنولوژي ساخته شده است. ما فكر كرديم كه 
يك روزي بالاخره واكسن هاي ديگر به ايجاد عارضه هاي 
درازمدت متهم مي ش��وند، همچنان كه در حال حاضر 
MRNA به داش��تن عوارض در درازمدت متهم هستند 
و همين روزها مقالاتي منتشر شده كه ممكن است اين 

واكسن ها در آينده مشكلاتي ايجاد كنند. 
ش�ما قبلًا هم در مصاحبه اي گفته بوديد 
»واكسن فايزر  آش دهان سوزي نيست«! 
چرا فايز يا واكس�ن  مبتني بر MRNA آش 

دهان سوزي نيست؟!
 بله، زيرا وقتي واكسن تازه اي ساخته مي شود بايد ساليان 
سال امتحان شود تا ببينند مش��كل دارد يا نه. پيش از 
اين به نتيجه رسيدن يك واكسن معمولاً 10 سال طول 
مي كشيد، اما در كرونا بش��ر به خاطر نيازش به واكسن 
تلاش كرد تا واكسن ها را يكي دو ساله به نتيجه برساند. به 
همين خاطر خيلي از استانداردها را با سرعت بيشتري طي 
كرد و مجوز اضطراري گرفتند و بعدها اين را دائمي كردند. 

وقتي يك واكسن جديد مي آيد نبايد روي تعداد زيادي 
از افراد بشر امتحان شود، ولي اين كار در غرب انجام شد. 
من فكر مي كنم واكسن هاي پروتئيني از جمله ايمن ترين 
واكس��ن ها اس��ت و در ايران هم چند واكسن پروتئيني 
ساخته شد، از جمله واكسن نورا. مي توانم بگويم واكسن 
نورا زماني كه برد و سختگيري هايي كه روي آن انجام شد 

براي هيچ يك از واكسن هاي ديگري اينگونه نبود. 
شما از اسفند 98 شروع كرديد؟ 

بله، درست است كه در دانشگاه هستيم، همزمان با بقيه 
براي توليد واكسن اقدام كرديم، اما به ما خيلي سختگيري 
مي ش��د. البته شايد اين س��ختگيري ها هم بركت بود و 

موجب شد ما به سمت استاندارد بيشتري پيش برويم. 
چرا به شما سختگيري بيشتري مي شد؟ 

نمي دانم، ش��ايد به خاطر اينكه ما واكسن ساز نبوديم و 
تازه به جرگه واكسن سازان پيوس��تيم. به طور مثال در 
فاز حيوان��ي اول به ما گفتند روي م��وش امتحان كنيد 
بعد خرگوش هم اضافه ش��د و دوباره خواستند ميمون 
را هم اضافه كنيم، ام��ا در نهايت هم��ه مراحل را تأييد 
كردند و به دليل اين س��ختگيري ها است كه ديرتر وارد 

بازار مي شويم. 
يكي از مواردي ك�ه نگراني هايي را ايجاد 
كرده است، بحث واكسن گريزي اوميكرون 
است. آيا نورا آمادگي آن را دارد كه متناسب 
با تغييرات و جهش هاي احتمالي كرونا خود 

را براي مقابله با آن به روزرساني كند؟ 
يكي از ويژگي هاي واكس��ن هاي نوتركيب همين است 
كه مي توانند به س��رعت س��اختار خ��ود را تغيير دهند 
و با س��ويه هاي جديد ويروس متناس��ب كنند. نورا هم 
مي تواند اين كار را بكند. البته همين حالا نورا مؤثر است، 
ولي اگر روزي سويه اي بيايد كه واكسن هاي قبلي تأثير 
نداشته باشد، نورا مي تواند متناسب با ساختار سويه تازه 

طراحي شود. 
انتقادات زيادي به اي�ن تعدد پلتفرم هاي 
واكس�ن در كش�ورمان وارد مي ش�ود. 
كش�وري همچون چين دو واكسن كرونا 
يعني سينوفارم و س�ينواك را ساخته يا 
امريكا فاي�زر، مدرنا و جانس�ون  را دارد، 
اما ما تاكنون 6 ، 7 عنوان واكس�ن ساخته  
و هنوز نتوانس�ته ايم در اشل صنعتي و به 
تعداد بالا واكس�ن توليد كنيم. اين انتقاد 
مطرح مي شود كه بهتر نبود به جاي ساخت 
چندين نوع واكس�ن  همان يك�ي دو نوع 
واكس�ن را در مقي�اس بالا تولي�د كنيم و 
توليد كنندگان با يكديگر هم افزايي داشته 

باشند؟
اتفاقاً اين موضوع يك نقطه قوت در كشور بود. 

نقطه قوت! چطور؟
اولاً كه پلتفرم هاي واكس��ن متعدد هس��تند، بنابر اين 
چقدر خوب است كه واكس��ن هاي متعددي را استفاده 
كنيم. همين الان كش��ورهايي كه همه مردمشان را در 
يك سبد واكسيناسيون گذاشته اند نسبت به كشورهايي 
كه واكس��ن هاي متفاوتي اس��تفاده كرده اند، وضعيت 
بدتري دارند. نمونه اش امري��كا؛ بدترين وضعيت كرونا 
در امريكا وجود دارد، زيرا مردمش را وادار به اس��تفاده از 
يك يا دو نوع واكسن كه كه داشت كرد و از پلتفرم هاي 
متعدد استفاده نكرد. دوم اينكه اينگونه نبوده كه بگوييم 
يك كمپاني داريم كه مي تواند چند صد ميليون واكسن 
توليد كند. ما واحدهاي كوچك توليد واكسن داريم و بهتر 
بود پلتفرم هاي متعدد داشته باشيم. بنابراين با عنايت به 
ظرفيت توليد پايين، اينكه پلتفرم هاي متعدد مشغول به 

كار شدند براي ما حسن بود. 
علاوه بر اين وقتي ش��ما وارد ساخت واكس��ن شويد از 
ابتداي كار نمي  دانيد كه آيا به نتيجه مي رس��يد يا خير. 
پس باز هم اين اتفاق خوشايندي بود كه مراكز مختلف 
وارد كار تحقيقات براي توليد واكسن شدند چون  ممكن 
بود برخي موارد به نتيجه نرسد. از سوي ديگر پلتفرم ها 

قابل جمع كردن نبود. 
يكي ديگر از مزاياي پلتفرم هاي متعدد براي واكسن كرونا 
هم اين است كه وقتي گروه هاي مختلف توانمند شدند، 
در آين��ده مي توانند دور هم جمع ش��وند، اما الان وقتي 

شرايط اورژانسي اس��ت مي توانند هر كدام با فعاليت  به 
ظرفيت شان تعدادي واكسن توليد كنند و در نتيجه نياز 
به واردات واكسن مرتفع شود. البته اميدوارم ديگر واكسن 
وارد نكنيم و شايد بهتر بود يك بخشي از اين واردات هم 

انجام نمي شد. 
يعن�ي نمي ش�د س�ازنده هاي مختلف با 
يكديگ�ر هم افزاي�ي كنند و به ج�اي دو، 
سه تا واكسن از يك پلتفرم، يك واكسن 

داشته باشيم؟
به هيچ وجه نمي شد. مثلاً دانشگاه بقيه الله كارخانه نداشت. 
ما دانش را ايج��اد و با شناس��ايي ظرفيت هاي خالي در 
كشور، مشاركت و واكسن را توليد كرديم. مهم شناسايي 
و استفاده از ظرفيت هاس��ت. از همه مهم تر اين بود كه 
هزينه زيادي براي ساخت اين واكسن نشد. در امريكا يك 
واكسن پروتئيني ساخته ش��د كه براي كشور خودشان 
هم استفاده نكردند و به كشورهاي ديگر فرستادند. براي 
اين يك واكسن يك ميليارد و 950 ميليون دلار از طرف 

دولت به واكسن ساز پرداخت شده است. 
چرا خودشان استفاده نكردند؟

اين واكس��ن ديرتر بيرون آمد و همين اواخر توانس��ت 
مجوز بگيرد. 

آقاي دكتر ابوالقاس�مي! به نظر مي رس�د 
ما در غرب با يك آپارتايد واكس�ن مواجه 
هستيم و وقتي كسي مي خواهد سفركند 
مي گويند بايد اين واكس�ن هاي خاص را 
استفاده كرده باشد تا مجوز ورود به كشور 
ما را بگيرد. اين مسئله حتي به كشورهاي 
منطقه ما هم كش�يده شده است. يكي از 
مشكلات حجاج ما در موسم حج اين است 
كه بايد به ط�ور مثال آس�ترازنكا تزريق 
كرده باش�ند. ارزيابي ش�ما از اين مسئله 

چيست؟
غربي ها به  رغم چهره انسان دوستانه اي كه از خودشان 
نشان مي دهند، باطنشان اينگونه نيست. براي دارو هم 
مي گفتند ايران تحريم اس��ت، اما در دارو و غذا تحريم 
نيست، اما در عمل ما داروهاي بچه هاي سرطاني را هم 
به سختي و از طريق كشورهاي دوست تهيه مي كنيم. 

غربي ها به بچه هاي س��رطاني ما هم رح��م نكردند و 
نگذاشتند ما به برخي داروهاي برند دسترسي پيدا كنيم. 
اگر تدابير ما براي ساخت دارو و تهيه دارو از كشورهاي 
دوست نبود، خدا مي داند چه فاجعه اي اتفاق مي افتاد. 
همين مسئله درباره واكسن هم اتفاق افتاد. امريكايي ها 
وقتي فايزر را س��اختند، ابتدا حتي ب��ه اروپايي ها هم 
واكس��ن ندادند. در حالي كه آنها طبق معاهده ها، حق 
ندارند اجازه صادرات دارو و واكسن را ندهند، اما اين كار 
را كردند و بعد از انجام واكسيناسيون در كشور خودشان 
با تأخير زيادي واكسن را به اروپا دادند. از همه مهم تر 
اينكه به مردم خودشان هم ظلم   و همه را مجبور كردند 
واكسن MRNA بزنند. هنوز هم علت اينكه 30 درصد 
امريكايي ها واكسن نمي زنند، همين است كه مي ترسند 
و مي گويند شما يك واكسن در اختيار ما گذاشته ايد، آن 
هم واكسني كه جديد است و نمي  دانيم چقدر ايمني 

دارد. اين واكسن گريزي از آنها شكل گرفت. 
در غرب و امريكا ما با آپارتايد دارو و واكس��ن مواجهيم. 
افراد دلسوزي از كشورهاي غربي تلاش كردند تا تحريم 
روي داروي كودكان س��رطاني اثر نگ��ذارد، اما در عمل 
سرويس هاي غربي نگذاشتند اين اتفاق بيفتد. در واقع 
در موضوع دارو براي بيماران به خصوص داروي بيماران 
و كودكان س��رطاني، فراتر از آپارتايد و در عمل جنايت 
بش��ری صورت گرفت. آنجا كه مي توانستند مانع از اين 
مي شدند كه كمپاني داروسازي با ما كار كند و جايي هم 
كه مي خواستيم پول را جابه جا كنيم باز هم مانع انتقال 

پول مي شدند. 
طبق اظهارات صريح س��ازمان بهداشت جهاني يكي از 
تلخ ترين حوادثي ك��ه اتفاق افت��اد بي عدالتي در توزيع 
واكسن بود، در حالي كه واكس��ن متعلق به همه مردم 
جهان است. الان در افغانستان يا كشورهاي فقير آفريقايي 
واكسن كجاست؟ در غرب روز به روز جدول واكسيناسيون 
خودشان را بالا مي برند. اوج خباثت اينها اين بود كه گفتند 
كسي كه واكسن ما را بزند مي تواند وارد مرزهاي مان شود. 
در حالي كه س��ازمان بهداش��ت جهاني مي گويد در هر 
كشوري NRA آن كشور تصميم مي گيرد، چه واكسني 
خوب است. با اين اوصاف چرا وقتي مي خواهد كسي وارد 
مرزهاي اينها شود فقط بايد فايزر يا آسترازنكا زده باشد؟!

يعني اين نگاه سياسي است نه علمي؟
كاملًا سياسي اس��ت و به هيچ عنوان جنبه فني ندارد. 
اينها مي توانند كارشناس��ان خودش��ان را بفرس��تند و 
مطالعات انجام شده را بررسي كنند. بنابراين اين مسئله 
به جز خودخواهي و به جز اينكه مي خواهند واكسن هاي 
خودشان را بفروشند هيچ دليل ديگري ندارد. اين واقعاً 
آپارتايد است وگرنه كشورهاي مختلف واكسن ساخته اند، 
اما اينها مي خواهند ساير كشورها را مجبور كنند تا از آنها 
واكسن بخرند. به نظر من سازمان جهاني بهداشت بايد 
وارد اين مسئله ش��ود و جامعه علمي ما بايد به سازمان 
بهداشت جهاني نامه بنويسد كه اين خودخواهي چيست! 
مقامات و رگولاتوري و NAR ما واكس��ن هايي را تأييد 
كرده اند كه براي مردم بهتر و مفيد باش��د. اين رفتارها 
اهداف و اغراض اقتصادي و سياس��ي را دنبال مي كند. 
در داروها هم همين كار را مي كنند و ه��ر دارويي را كه 
در داخل مي س��ازيم، ارزان مي كنند. اينكه گاهي اوقات 

عنوان مي ش��ود توليد داخل گران تر در مي آيد، همين 
مسئله اس��ت نه اينكه توليد داخل گران در بيايد، بلكه 
هرگاه ما در داخل كش��ور دارويي را توليد مي كنيم، آنها 
ارزانش مي  كنند. همچنانكه ابتدا به ما واكسن نمي دادند 
و به محض توليد واكسن بركت شروع كردند به اهدا  و در 

اختيار قرار دادن واكسن. 
چقدر در توليد نورا به اين نكته توجه شد 
تا از ظرفيت هاي داخلي در توليد صنعتي 
آن استفاده شود و مانند برخي موارد ديگر 
كه نيازمند واردات تجهيزات از خارج بود 
و مانع از تولي�د و عمل به تعهدات ش�د و 
حاشيه هايي را ايجاد كرد نباشد و در فرايند 

توليد به چالش  بر نخوريم؟
مي توانم بگويم واكسن نورا غير وابسته ترين واكسن ها بين 
واكسن هاي توليد داخل است، چون  اولاً منتظر واردات 
دس��تگاه براي توليد نماندي��م و از ظرفيت هاي داخلي 
اس��تفاده كرديم. همچنين دانش س��اخت اين واكسن 
صد درصد بومي است و در هيچ چيزي وابستگي نداريم. 
البته برخي پلتفرم ها به شكل مشترك با خارجي ها كار 
كردند، برخي رفتند واكسن آماده را آوردند و تست باليني 
كردند كه همه اينها به اندازه خودش ارزش داش��ت، اما 
ارزش نورا بسيار بالاست، چون صفر تا صد آن ايراني است 
و ما وابستگي به خارج در اين زمينه نداريم. به همين خاطر 
هم نورا تنها واكسني است كه ما براي ساخت آن يك ريال 

ارز از دولت نگرفته ايم. 
مواد اوليه نورا هم ايراني است؟

ما همه چيز را خودمان در اينجا داشتيم. تنها يك چيزي 
هست به نام اجوند كه واكسن را با هم مخلوط مي كنند 
كه هم ايراني و هم خارجي آن هست، اما هم دانش و هم 

تكنولوژي اجوند هم كاملاً ايراني است. 
به بحث آپارتايد واكسن اشاره شد. آيا اين 
آپارتايد و مضيقه اي كه براي توزيع واكسن 
در برخي كشورها وجود دارد مي تواند پايان 

كرونا را به تأخير بيندازد؟
در توزيع واكسن براي آينده نمي دانم سازمان هاي متولي 
براي كشورهاي مختلف مي خواهند چه كار كنند؛ هم در 
زمينه فرهنگ س��ازي براي زدن واكسن و هم در اختيار 
گذاشتن واكسن. تاكنون وضعيت خوبي را شاهد نبوديم 
و واقعاً بي عدالتي بوده است. اميدواريم كه به سمت عدالت 
حركت كنند و ب��ا ارزان كردن واكس��ن آن  را در اختيار 
كش��ورهاي ديگر قرار دهند و بگذارند كشورهايي مانند 
ايران كه به وضعيت خوبي در توليد واكس��ن رسيده اند، 
واكسن هايش را صادر كنند و در اختيار كشورهاي فقير تر 
قرار دهند. سازمان بهداشت جهاني اگر بخواهد مي تواند 
اين كار را بكند و با مشاهده مس��تندات به واكسن هاي 
ايراني مجوز بدهد تا به كشورهايي مثل يمن و افغانستان 
كمك كند. ما و همه توليد كننده هاي ايراني حاضريم اين 
كار را انجام دهيم و واكسن ها را در اختيار ديگر كشورها 

قر ار دهيم. 
تقاضايي هم براي واكسن از ديگر كشورها 

داشته ايد؟
بله. برخي كشورهايي كه واكس��ن نزده اند از ما واكسن 
خواسته اند، اما ما منتظر تأييد و دستور وزارت بهداشت و 

سازمان غذا و داروي خودمان هستيم. 
براي گرفتن تأييديه هاي سازمان بهداشت 

جهاني هم اقدام كرده ايد؟
ما اين كار را شروع كرده ايم. البته در اولويتمان نبود چون 
بايد كار را به جايي مي رسانديم كه اول مقامات خودمان 
آن را تأييد كنند و در سبد واكسيناس��يون داخلي قرار 
بگيرد. تا وقتي اين اتفاق نيفتاده سازمان بهداشت  جهاني 

مدارك ما را نمي گيرد. 
ظرفيت توليد نورا چقدر است؟

با امكاناتي كه الان هست در حال حاضر مي توانيم ماهانه 
3 ميليون دوز واكسن توليد كنيم. البته تاكنون يك نفر 

سراغ ما را نگرفته است و حمايت نمي كنند. 
منظورتان از اين حمايت دقيقاً چيست؟

فقط حرف! س��راغي از ما بگيرند و بگويند شما چه كار 
مي كنيد! البته مسئول منظورم مسئولان اين كار است و 
گرنه از سپاه بسيار از ما حمايت شد و خود سردار سلامي 

هم واكسن نورا  تزريق كردند. 
مشخصاً يعني كجا بايد از شما حمايت كند 

و نمي كند؟
در وزارت بهداشت اس��تقبال از توليد داخلي بايد خيلي 
بهتر از اين باش��د، اما هيچ كس عجله ندارد و سراغي از 
ما نمي گيرد. انگار ساختار ما اصلًا براي حمايت از توليد 
داخلي شكل نگرفته است و توليدكننده مي دود تا توليدش 

را به اثبات برساند. 
شايد يكي از دلايلي كه از توليد استقبال 
نمي ش�ود و واردات گسترده اي انجام شد 
بدقول�ي توليدكنن�دگان داخلي باش�د. 
همچنان كه بنا بود بركت تا شهريور امسال 
50 ميليون دوز واكس�ن تحوي�ل وزارت 

بهداشت بدهد، اما اين اتفاق نيفتاد!
من فكر نمي كنم بين اين دو تا رابطه اي باشد. ما كه اهل 
توليد هستيم مي دانس��تيم توان توليد 50 ميليون دوز 
واكسن را نداريم. حالا اگر كساني حرف هاي بزرگ تري 
زدند، خودشان مسئول هستند. تمام كساني كه در حوزه 

دارو كار مي كنند مي دانستند ظرفيت همين است. 
ام��ا  تعهد نداش��تن كش��ورهايي كه از آنها واكس��ن 
خريده بوديم، موجب ش��د واكسيناس��يون به تعويق 
بيفتد و اين تجرب��ه اي بود كه هر كش��وري بايد روي 
پاي خودش بايس��تد، به ويژه در حوزه واكسن. ما بايد 
آمادگي داشته باشيم و سرمايه گذاري كنيم، اما الان در 
مورد توليد خومان واكسن آماده را وزارت بهداشت از 
ما نمي خرد! اين درست است كه بدقولي هايي صورت 
گرفت. آن زمان كه بايد واكسن وارد مي شد، نشد و الان 

هم نبايد وارد شود. 
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غرب در واکسن و دارو آپارتاید دارد
رئيس دانشگاه علوم پزشكی بقيه الله در گفت وگو با »جوان«:

  اعضاي شوراي شهر با اتفاق آرا به شهرداري تهران شش ماه فرصت 
دادند كه نسبت به راه اندازي سامانه تعيين نرخ تاكسي مبتني بر شرايط 

ترافيكي شهر اقدام كند. 
  مدير عامل سازمان رفاه خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري 
تهران گفت: با هم افزايي همه دستگاه هاي متولي در امر كاهش آسيب، 
توانس��تيم 280 خانه پلاك قرمز را كه منبع بزه در تهران محس��وب 

مي شو د، تعيين  تكليف كنيم. 
  رئي��س اداره جنگل��داري و جنگل��كاري اداره كل منابع طبيعي و 
آبخيزداري استان تهران ضمن بيان اينكه سالانه منابع آبي محدودتر 
مي شوند، اظهار كرد: ما قبلًا مي توانس��تيم براي آبياري از سد لتيان و 
رودخانه جاجرود آب را پمپاژ كنيم، اما حالا آب شرب ساكنان تهران 

در اولويت قرار دارد. 
  سرپرست بهزيستي استان تهران از شناسايي و جذب 2هزارو55۶ 
كودك كار و خيابان در سطح استان طي 9 ماهه سال جاري خبر داد و 
گفت: از اين تعداد 383 كودك در مراكز نگهداري سازمان اسكان داده 
ش��دند و 2هزارو173 كودك نيز در مراكز روزانه از خدمات حمايتي، 

آموزشي و بازتواني به منظور حذف كار كودك، برخوردار شده اند. 
  سرپرست س��ازمان داوطلبان جمعيت هلال احمر تصريح كرد: در 
س��ال 99 بيش از 10 هزار خدمت به بيماران نيازمند ارائه داده اند كه 
در سال جاري با رشد 900 درصدي، نزديك به 99 هزار خدمت پس از 
انجام امور مددجويي توسط سازمان داوطلبان هلال احمر به بيماران 

نيازمند ارائه شده است. 
  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: مبارزه با فس��اد در دولت به 
صورت ويژه مورد توجه است و در حال حاضر در وزارت مردم يا تعاون 

در حال بررسي بيش از 300 پرونده فساد هستيم. 
  معاون سياستگذاري و اعتبار بخشي سازمان فناوري اطلاعات گفت: 
وام خود اشتغالي فعالان عرصه فناوري اطلاعات كه به ازاي هر اشتغال 

100 ميليون تومان بود، به 200 ميليون تومان افزايش يافت. 

سخنگوي قوه قضائيه:
مجرمان ذکر شده در فایل صوتي 

چند سال است زندانند
س�خنگوي قوه قضائيه درخصوص فايل منتشر ش�ده از فرمانده 
كل سابق س�پاه، اين فايل را قديمي دانس�ت و از ورود مسئولان 
اطلاعات�ي و نظارتي درون س�پاه به اي�ن موضوع خب�ر داد. اين 
پرون�ده چه�ار متخلف داش�ت كه ب�ه بي�ش از 57 س�ال زندان 
محكوم شدند. صدور قرار كارشناس�ي براي پرونده واكسن هاي 
تقلب�ي و بازگش�ت ه�زارو357 واح�د تولي�دي به فعالي�ت، از 
ديگر اخب�ار مهم نشس�ت خبري س�خنگوي دس�تگاه قضا بود. 
سخنگوي دستگاه قضا در نشست خبري ديروز خود درباره فايل منتشر 
شده از فرمانده كل سابق سپاه و در تشريح روند برخورد ها در اين زمينه  
گفت: اين فايل صوتي جديد نبوده و سال ها پيش نيز مطرح شده بود. 
مسئولان سپاه و دس��تگاه هاي اطلاعاتي و نظارتي درون سپاه به اين 
موضوع ورود پيدا كرده بودند و نسبت به شناسايي تعدادي از افراد  كه در 
يكي از شركت هاي وابسته به بنياد تعاون سوءاستفاده هايي كرده بودند، 

در همان زمان اقدام شد. 
 رد مال 500 ميليارد توماني

ذبيح الله خداييان با بيان اينكه برخوردي كه در اين پرونده با افراد مذكور 
و مرتكبان جرائم صورت گرفت، نسبت به ساير پرونده ها هم قاطع تر و 
هم شديدتر بود، گفت: يكي از افرادي كه در همين فايل صوتي مطرح 
شده بود، عيسي شريفي منش است. اين شخص حدود چهار سال در 
دوران رسيدگي به پرونده در بازداشت بود. 20 سال حبس تعزيري، رد 
مال و جزاي نقدي از جمله مجازات هاي وي است و تمام 500 ميليارد 
توماني هم كه اين شخص از آن ش��ركت برداشت كرده مسترد شده و 
معادل اموال هم به ج��زاي نقدي محكوم شده اس��ت.  وي افزود: فرد 
ديگري به نام محسن سجادي نيا هم به 30 سال حبس، رد مال و جزاي 
نقدي محكوم شده است. همچنين محمود خاكپور نيز به جرم مشاركت 
در كلاهبرداري به پنج سال و نيم حبس، جزاي نقدي و رد مال محكوم 
شده و مسعود مهردادي ديگر متهم پرونده به جرم تحصيل مال از راه 
نامشروع به دو س��ال حبس، رد مال و جزاي نقدي محكوم شده است. 
بنابراين برخوردي كه سازمان قضايي نيرو هاي مسلح با مرتكبان جرائم 

در اين پرونده داشته، برخوردي قاطع و شديد بوده است. 
  پرونده واكسن تقلبي در دادگاه كيفري كرج

س��خنگوي قوه قضائيه درب��اره پرونده واكس��ن هاي تقلبي هم گفت: 
در استان البرز اقدام به توزيع چند واكس��ن تقلبي شده بود كه حسب 
كيفرخواست صادر ش��ده از دادس��راي عمومي و انقلاب كرج تعدادي 
از افراد با دسترس��ي به محل پوكه هاي ويال واكسن كه جهت معدوم 
ش��دن در آن محل نگهداري مي شدند، اقدام به س��اخت واكسن هاي 
تقلبي كرده بودند. با ورود ضابطان و دستگاه قضايي از ادامه فعاليت آنها 
جلوگيري به عمل آمد. برخي از افراد هنوز بازداشت هستند و برخي از 
افراد با قرار تأمين آزاد شدند. اين پرونده در شعبه اول دادگاه كيفري كرج 
مطرح اس��ت.  خداييان در خصوص اجراي قانون بهبود فضاي كسب و 
كار براي بخش خصوصي هم گفت: در راستاي بهبود فضاي كسب و كار، 
ستاد هاي حمايت از اقتصاد مقاومتي در قوه قضائيه فعال هستند. ستاد 
مركزي با حضور تمام مسئولان عالي قوه قضائيه و به رياست معاون اول 
قوه قضائيه تشكيل جلسه مي دهد و فضاي كسب و كار را رصد مي كند. 
براساس گزارش دبيرخانه ستاد حمايت از اقتصاد مقاومتي قوه قضائيه، 
براثر فعاليت و پيگيري هاي اين س��تاد ح��دود 1375 واحد توليدي با 

23هزار نيروي كار كه تعطيل شده بودند، فعال شده اند. 

زهرا چيذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

حرفه ها پيوندي اس�توار ب�ا مس�ئوليت هاي اجتماعي دارند؛ 
بنابراين اگر مشاور هس�تيد و مايليد مس�ئولانه رفتار كنيد، 

شايسته است:
مشاوره خود را بر پايه اعتماد و احترام بنيان نهاده، با مراجعان 
همدلي كنيد. همچنين با هدايت گفت وگوها ارتباط مؤثري با 

آنان برقرار نماييد. 
از طريق فرآيندهاي نگاه دقيق، گوش دادن فعال، پرسيدن و 

انعكاس سخنان مراجعان به آنان ابراز توجه كنيد. 
به مراجعان اعتماد به نفس داده، آنها را براي پذيرش ش�رايط 
پيش رو آماده سازيد. با واگذاري مسئوليت به مراجعان، آنان را 

به ادامه تغيير اميدوار كنيد. 
صبور باشيد. بي طرفي خود را نسبت به مسائل مراجعان حفظ 

كرده، به حس استقلال آنان كمك كنيد. 
موارد متعدد را به مراجعان يادآوري كرده، در انتخاب بهترين 

مورد كمكشان كنيد. 
موانع را به مراجعان شناسانده، شيوه هاي غلبه بر آنها را يادآور 
ش�ويد. در صورت لزوم مراجعان را به روانپزش�ك يا مش�اور 

تخصصي ارجاع دهيد.  
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در غ�رب و امري�كا ما ب�ا آپارتاي�د دارو و 
واكس�ن مواجهي�م. اف�راد دلس�وزي از 
كش�ورهاي غربي تلاش كردند ت�ا تحريم 
روي داروي كودكان س�رطاني اثر نگذارد، 
اما در عمل سرويس هاي غربي نگذاشتند 
اين اتفاق بيفتد. در واق�ع در موضوع دارو 
براي بيم�اران به خص�وص داروي بيماران 
و ك�ودكان س�رطاني، فرات�ر از آپارتايد و 
در عم�ل جناي�ت بش�ری ص�ورت گرفت


